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ÜDM-in artım  
tempi müsbət olacaq

Dünya Bankının 2023-cü il üçün “Qlobal İqtisadi 
Perspektivlər” hesabatı dərc olunub. Hesabatda dünya iq-
tisadiyyatından gözləntilər daha əvvəl təxmin edilən 3 fa-
izlik artım ətrafında deyil, 1,7 faizlik yeni proqnoza əsasən 
qiymətləndirilir. Qeyd edilir ki, qlobal inkişaf tempindəki ya-
vaşımalar ümumilikdə bütöv regionları əhatə edərək adam-
başına düşən gəlir səviyyəsinə də öz təsirini göstərəcəkdir. 
Belə ki, 2023-cü ildə adambaşına düşən gəlir səviyyəsindəki 
artım tempinin, COVİD-19 pandemiyasından öncəki deka-
dan daha aşağı olacağı proqnozlaşdırılır. Həmçinin, inkişaf 
etməkdə olan iqtisadiyyatların ÜDM səviyyəsi, pandemiya 
ərəfəsində gözlənilən səviyyədən, 6 faiz aşağı olacaq.

Qeyd edək ki, 2022-ci ildə 
real ÜDM dünya üzrə 2,9 faiz, 
inkişaf etmiş iqtisadiyyatlarda 
2,5 faiz və inkişaf etməkdə 
olan iqtisadiyyatlar üzrə 
3,4 faiz artım göstərilib. Bu 
göstərici 2023-cü ildə inkişaf 
etməkdə olan iqtisadiyyatlar 
üzrə sabit proqnozlaşdırılsa 
da, dünya üzrə və inkişaf et-
miş iqtisadiyyatlar üzrə müva-
fiq olaraq 1,7 faiz və 0,5 faiz 
olacağı göstərilir. 

Regionlar üzrə nəzər 
yetirdikdə, Avropa və Mərkəzi 
Asiya (ECA) regionunda iq-
tisadi artım tempi Rusiyada 
məhsul buraxılışındakı kəskin azalma, Avropa İttifaqının enerji 
təchizatındakı qırılmalar, yüksək inflyasiya şəraitindən irəli gələn 
monetar sərtləşmə siyasətinin izlənilməsi kimi səbəblərdən 0,1 
faiz olacağı gözlənilir. O cümlədən, Cənubi Qafqaz üzrə artım 
2022-ci ildə müşahidə edilən 6,5  faiz  səviyyəsindən 2023-cü ildə 
3,3 faiz səviyyəsinə düşəcəkdir. Buna səbəb kimi, 2020-2021-ci 
illər üzrə baş verən güclü sıçrayışın zəifləməsi, avro zonadakı 
geriləmə və Rusiyada məhsul buraxılışının azalması göstərilir.

Azərbaycan üzrə verilən proqnozlarda real ÜDM-in artım tem-
pi müsbət olaraq qalır. 2023-cü ildə Azərbaycan iqtisadiyyatında 
artım dünya ilə müqayisədə 1,1 faiz, ECA regionu ilə müqayisədə 
isə 2,7 faiz daha  yüksək olacaqdır.

2022-ci ilin iyun ayı proqnozlarından faiz bəndi ilə müqayisədə 
Azərbaycan 2023-cü il üzrə bütövlükdə Avropa və Mərkəzi Asiya 
regionunda real ÜDM-də müsbət artım göstərməsi proqnozlaşdı-
rılan 4 ölkədən biridir. 

Mövcud şəraitdə qlobal iqtisadiyyatın təzyiq altında olma-
sını nəzərə alaraq Dünya Bankı “Qlobal İqtisadi Perspektivlər” 
hesabatında 2023-cü ildə median gəlirlərin artmasına və ümumi 
rifah səviyyəsinin yüksəlməsinə dair bir sıra struktural addım-
lar tövsiyə edir. Belə ki, yeni iş yerlərinin yaradılması və isteh-
salın artırılması üçün daha çox investisiya qoyuluşlarının təşviq 
edilməsi tövsiyə olunur. Bunun üçün isə, əlverişli biznes mühi-
ti çərçivəsində inkişafa meyilli addımların atılması, o cümlədən 
infrastruktur layihələrinin həyata keçirilməsi üçün dövlət-özəl 
tərəfdaşlığının gücləndirilməsi, müvafiq normativ-hüquqi bazanın 
formalaşdırılması, birbaşa xarici investisiyaların cəlb edilməsinə 
yönəlik fəaliyyətlərin genişləndirilməsinə ehtiyac duyulur.

Bunlarla yanaşı, transsərhəd ticarət əlaqələrinin 
şaxələndirilməsi üçün əməkdaşlığın gücləndirilməsi, çeşid-
li bazarlara çıxış, gömrük sazişləri kimi razılaşmalar vasitəsilə 
ticarətin inkişafını sürətləndirmək istiqamətində səylər də zəruri 
hesab olunur.

 Aqil ƏSƏDOV,  
İqtisadi İslahatların Təhlili və Kommunikasiya 

Mərkəzinin departament rəhbəri 

İQTİSADİYYAT

Zəngəzur dəhlizi – beynəlxalq strateji layihə
Azərbaycanın son illərdə nəqliyyat sahəsində reallaşdırdığ layihələr 

prioritet istiqamət kimi hər zaman diqqət mərkəzində saxlanılıb. 
Rusiya-Ukrayna müharibəsi başlayandan sonra bu məsələyə xüsusi 

önəm verilib. Ölkəmizin ərazisində həm Orta Dəhlizlə, həm də Şimal-Cənub 
nəqliyyat dəhlizi ilə bağlı bütün əsas işlər demək olar ki, yekunlaşıb. 

Sadəcə olaraq, Azərbaycan ha-
zırda dəmir yolunun bir hissəsini 
modernləşdirir. Eyni zamanda,  Ba-
kı-Yalama və daha sonra Ələt-Astara 
xətlərinin də modernləşdiriləcəyi 
nəzərdə tutulur. Prezident İlham 
Əliyevin yanvarın 10-da yerli tele-
viziya kanallarına müsahibəsində 
qeyd etdiyi kimi, indiki vəziyyətdə 
dəmir yolunun imkanları gözlənilən 
yüklərin həcmi üçün məhduddur. 
Belə ki, təkcə Şimal-Cənub nəqliyyat 
dəhlizi ilə Azərbaycan ərazisindən 
mərhələli qaydada 15 milyon tondan 
30 milyon tona qədər yük daşına 
biləcəyi ehtimalı bunu deməyə əsas 
verir. “Yəni, bu, çox böyük rəqəmdir. 
Hazırda Azərbaycanın bütün tran-
zit imkanları bunun kiçik bir faizini 
təşkil edir. Ona görə Şimal-Cənub 
nəqliyyat dəhlizi Orta Dəhlizlə 
rəqabət apara biləcək layihədir. 
Nəzərə alsaq ki, Rusiya-Ukrayna 
müharibəsinin başlanmasından 
sonra bu, Rusiya üçün əsas prioritet 
məsələlərdən birinə çevrilib”, – deyə 
dövlətimizin başçısı müsahibədə 
diqqətə çatdırır. 

Prezident İlham Əliyev 
müsahibədə Orta Dəhlizlə bağ-
lı fikirlərini də bölüşərək, bu 
istiqamətdə ardıcıl siyasət yürüdül-
düyünü qeyd edib. Ölkə rəhbəri, 
eyni zamanda, təşəbbüskarı 
Azərbaycan olan Bakı-Tbilisi-Qars 
dəmir yolunun beş il bundan əvvəl 
açılışının reallaşdırıldığını bildirib. 
Dövlətimizin başçısı bu layihənin 
icrasının çox çəkməsini isə burada 
siyasi çətinliklərin mövcudluğu, bəzi 
böyük Qərb ölkələri tərəfindən bu 
təşəbbüsün əleyhinə çıxış edilməsi 
və çox ciddi maneələr törədilməsi ilə 
əlaqələndirib. Səbəbi də sözügedən 
layihənin  Ermənistanı faktiki şəkildə 
kənarda saxlayan bir təşəbbüs olma-
sından  irəli gəlib. Digər bir problemi 
isə maliyyə çatışmazlığı, beynəlxalq 
maliyyə qurumları tərəfindən 

layihəyə maraq göstərilməməsi 
olub.  Yeri gəlmişkən, Azərbaycan 
neftdən ilkin gəlirləri əldə edəndən 
sonra artıq ölkəmiz tərəfindən  bu 
layihəyə böyük vəsait ayrıldı. Gür-
cüstana 775 milyon dollar kredit ve-

rildi və beləliklə, bu layihə reallaşdı. 
Hazırda respublikamız adıçəkilən  

layihənin genişləndirilməsi ilə ciddi 
məşğuldur. Keçən il büdcədən 100 
milyon dollardan çox vəsaitin ayrıl-
ması ilə bağlı dövlətimizin başçı-
sı tərəfindən göstəriş verilməsi və 
onun bir hissəsinin artıq reallaşdırıl-
ması bunun bariz ifadəsidir.

Prezident İlham Əliyev 
müsahibədə Bakı-Tbilisi-Qars 
dəmir yolunun genişləndirilməsi 
ilə əlaqədar deyib: “Biz bu dəmir 
yolunun ötürmə qabiliyyətini indi-
ki 1 milyon tondan 5 milyon tona 
qədər çatdıracağıq. Amma bu da 
kifayət etməyəcək. Düzdür, Qərb 
istiqamətində digər imkanlar da var, 
o cümlədən, Gürcüstan limanları. 
Biz, əlbəttə ki, onlardan da istifadə 
edirik, o cümlədən, limanların biri 

Azərbaycana məxsusdur. Amma 
yenə də gözlənilən yüklərin əgər 
həcminə nəzər salsaq, görərik ki, 
bu da çatmayacaq. Çünki keçən 
il mənim Orta Asiya ölkələrinin 
rəhbərləri ilə çoxsaylı görüşlərim 
olub və deyə bilərəm ki, hər bir 
görüşdə bu mövzu müzakirə  edilirdi”.

Müsahibədə Orta Asiyadan 
gedən yüklər üçün yeni yolların  
olması zəruriliyinə də toxunulub. 
Xəzər üzərindən keçən marşrutun  

vaxt baxımından çox diqqət çəkdiyi, 
eyni zamanda, Azərbaycanın 
müştərək tarif siyasəti həyata 
keçirməklə bu yolu iqtisadi cəhətdən 
daha cəlbedici etmək istəyi də xatır-
ladılıb. 

Hazırda bu istiqamətdə danı-
şıqlar müsbət yöndə gedir. Lakin 
Orta Asiya ölkələrinin yükgöndərmə 
potensialı və oraya Avropa 
istiqamətindən gedən yüklərin 
getdikcə artan həcmi tələbatı tam 
şərtləndirmir. Ona görə Zəngəzur 
dəhlizinin fəaliyyətə başlayacağı ilə 
bu məsələnin reallaşmasına böyük 
ümid bəslənilir.  

Əlbəttə, Azərbaycan üçün bu 
təşəbbüs ilk gündən təkcə iqtisadi və 
nəqliyyat layihəsi deyil, həm də stra-
teji xarakter daşıyıb. Eyni zamanda, 
respublikamızın, necə deyərlər, təbii 

hüququ olan bu layihənin reallaş-
ması 10 noyabr 2020-ci il üçtərəfli 
Bəyanatında da öz əksini tapıb. Düz-
dür,  cənab Prezidentin müsahibədə 
vurğuladığı kimi, orada “Zəngəzur 
dəhlizi” sözü yoxdur. Çünki belə 
bir termini dövlətimizin başçısı 
sözügedən tarixdən sonra geosiyasi 
leksikona daxil edib.   Ancaq həmin 
üçtərəfli Bəyanatda  açıq-aydın 
şəkildə Azərbaycanın qərb rayonla-
rı ilə Naxçıvan Muxtar Respublikası 
arasında nəqliyyat bağlantısının ol-
ması və Ermənistanın da bununla 
razılaşması öz ifadəsini tapıb. Prezi-
dent İlham Əliyev müsahibədə vur-
ğulayıb ki, indi Ermənistan bundan 
boyun qaçırmaq istəyir. Faktiki ola-
raq, üzərinə götürdüyü öhdəlikləri 
iki ildən çoxdur ki, yerinə yetirmir. 
Ancaq bu, Azərbaycanı dayan-
dırmaq üçün heç bir əsas vermir. 
Yəni, ölkəmiz üçün Zəngəzur dəhlizi 
strateji layihədir və təkcə respub-
likamız üçün yox, həm də bir neçə 
qonşu ölkə və böyük coğrafiya üçün 
zəruridir.

Bütün yuxarıda qeyd edilənləri 
yekunlaşdırıb deyə bilərik ki, 
ölkəmizdə nəqliyyat sahəsində 
indiyə kimi görülən işlər çox güc-
lü zəmin yaradıb. Başqa sözlə, 
bu, gələcəkdə reallaşdırılacaq  
layihələrdə təməl, baza prinsipinə 
çevrilib. 

Burada onu da deyək ki, adətən 
açıq dənizə çıxışı olmayan hər hansı 
bir ölkə tranzit imkanlardan istifadə 
edə bilmir. Ancaq Azərbaycan na-
dir ölkələrdəndir ki, açıq dənizə çı-
xışı yoxdur, ancaq artıq beynəlxalq 
logistika və nəqliyyat mərkəzi kimi 
fəaliyyət göstərir. Respublikamızın 
müasir infrastrukturu - dəmir yolları, 
aeroportlar, Ələt Beynəlxalq Dəniz 
Limanı, Qara dənizdə də işləyən ən 
böyük donanmamız  var. 

Beləliklə, dünyanın çox böyük 
nəqliyyat bazarında Azərbaycan 
ciddi aktordur. Əlbəttə ki, Zəngəzur 
dəhlizinin reallaşması da tarixi 
zərurətdir. Ona görə Ermənistan 
istəsə də, istəməsə də bu layihənin 
reallaşması heç bir şübhə doğurmur.

Səhifəni hazırladılar: Vaqif BAYRAMOV, Mirbağır YAQUBZADƏ, “Xalq qəzeti”

Azərbaycan yaşıl enerji istehsalını artırır
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Məlum olduğu kimi, Azərbaycan 
da bərpaolunan enerji mənbələrindən 
istifadənin inkişaf etdirilməsi üzrə geniş po-
tensiala malik olan ölkələrdəndir. Hazırda 
ölkəmizin bərpa olunan enerji mənbələri 
üzrə potensialı təqribən 27,5 min meqavat 
həcmində qiymətləndirilir. Bunun da 3 min 
meqavatı külək enerjisinin, 23 min meqavatı 
günəş enerjisinin, 380 meqavatı bioenerjinin, 
520 meqavatı isə dağ çaylarının payına dü-
şür. Hazırda ölkəmizin müxtəlif bölgələrində 
ümumi gücü 66 meqavat təşkil edən külək, 
40 meqavat olan günəş, 38 meqavat bioe-
nerji elektrik stansiyaları, həmçinin, 32 me-
qavat gücündə kiçik su elektrik stansiyaları 
istismar olunur. 

Yeri gəlmişkən, ölkəmizin ümumi ener-
ji istehsalında  bərpaolunan enerjinin payı 
17,3 faiz təşkil edir. “Azərbaycan 2030: so-
sial-iqtisadi inkişafa dair Milli Prioritetlər”də 
ölkəmizdə yaşıl enerji istehsalının 
genişləndirilməsi məsələsinə də xüsusi yer 
ayrılıb. Belə ki, ümumi enerji istehsalında 
bərpaolunan enerjinin payının 2025-ci ildə 
24 faiz, 2030-cu ildə isə 30 faizə çatdırılması 
nəzərdə tutulur. 

Hazırda geniş bərpa-quruculuq 
işlərinin aparıldığı işğaldan azad olunmuş 
ərazilərimizin bərpaolunan enerji potensialı 
olduqca yüksəkdir. Mütəxəssislərin araşdır-
malarına görə, həmin ərazilərdə 4 min  me-
qavatdan artıq günəş və 500 meavatadək 
külək enerjisi potensialı mövcuddur. Bundan 
əlavə, Azərbaycanda yerli su ehtiyatlarının 
da 25 faizi bu ərazidə formalaşır. Tərtərçay, 
Həkəri və digər kiçik çaylar kifayət qədər 
əhəmiyyətli enerji potensialına malikdir. 

Artıq mövcud potensialın hərəkətə 
gətitilməsi istiqamətində mühüm işlər gö-
rülür. Məlum olduğu kimi, Prezident İlham 
Əliyev işğaldan azad olunmuş 10 min kvad-
ratkilometr ərazini “yaşıl enerji” zonası elan 
edib. Burada artıq bir neçə su-elektrik stansi-
yası inşa edilib və fəaliyyətə başlayıb. 

Ötən il dekabr ayının 17-də  Prezident 
İlham Əliyevin iştirakı ilə Buxarestdə 
“Azərbaycan Respublikası, Gürcüstan, 
Rumıniya və Macarıstan hökumətləri ara-
sında yaşıl enerjinin inkişafı və ötürülməsi 
sahəsində strateji tərəfdaşlıq haqqında Sa-
ziş” imzalanıb. 

Sazişə əsasən, Azərbaycan, Gürcüs-
tan, Rumıniya və Macarıstanın iştirakı ilə  
ölkəmizin ərazisində “yaşıl enerji”nin isteh-
salı və  ötürülməsi nəzərdə tutulub.  Bununla  
ölkəmiz enerji siyasətinin şaxələndirilməsini 
bir daha önə çəkərək, bu sahədə yeni 
əməkdaşlıq formatını yaratmağı qərara alıb. 

Yanvarın 10-da Prezident İlham Əliyev 
yerli televiziya kanallarına  müsahibəsi za-
manı bu məsələnin icra perspektivindən 
söhbət açıb. Layihənin mahiyyətinin hələlik 
tam geniş təhlil edilmədiyini vurğulayan 
dövlət başçısı bunun bir yenilik və çoxları 
üçün gözlənilməz olduğunu bildirib. “Əlbəttə 
ki, biz bu layihə üzərində işləməyə başlayan-
da çox açıq-aydın görürdük ki, onun reallaş-
ması üçün hansı addımlar atılmalıdır. Ona 
görə biz bu layihəyə qoşulandan sonra fak-

tiki olaraq bu layihə gerçəkləşməyə başla-
mışdır. Çünki bir fikir, bir ümumi konsepsiya 
olaraq bu layihə artıq uzun illər idi ki, mövcud 
idi. Hətta texniki-iqtisadi əsaslandırma da 
aparılır və ilkin variantda o layihənin ötürmə 
qabiliyyəti bir min meqavat elektrik enerjisinə 
hesablanmışdır. Biz layihəyə qoşulandan və 
bütün təhlil işlərini aparandan sonra təklif 
etdik ki, bir halda biz buna qoşuluruq, bunu 
daha genişmiqyaslı şəkildə həyata keçirək. 
Təklif etdik ki, 1000 meqavat yox, 4 min 
meqavat səviyyəsində olsun. Çünki onsuz 
da xərclər böyük olacaq, onsuz da kabel 
çəkiləcək. Ona görə daha çox imkanı olan 
kabeli çəkməklə biz daha böyük nailiyyətlərə 
çata bilərik”. 

Dövlət başçısı, həmçinin qeyd edib ki, 
sözügedən layihənin həyata keçirilməsi, eyni 
zamanda, Azərbaycana olan investisiya ma-
rağından doğur. Hazırda Azərbaycanda biri 
Günəş və  biri külək elektrik stansiyası ol-
maqla iki investisiya layihəsi həyata keçirilir. 

Yaxın illərdə isə daha bir iri  layihənin ic-
rasına başlanılacaq ki, bu da əlavə 700 me-
qavatdan çox təmiz “yaşıl enerji” istehsalına 
imkan yaradacaq. 

Bununla yanaşı, dünyanın iki aparı-
cı şirkəti ilə imzalanmış niyyət protokolları 
əsasında Azərbaycanda istehsal gücü 22 
min meqavata qədər olan Günəş və külək 
elektrik stansiyalarının tikintisi nəzərdə tutu-
lur. Jurnalistin sualını cavablandırarkən bu 
məsələyə toxunan Prezident İlham Əliyev 
deyib: “22 min meqavat tam icra ediləcək, 
yaxud onun yarısı icra ediləcək, 30 faizi icra 
ediləcək, bu, sonranın məsələsidir. Ancaq 
mən hesab edirəm ki, bunun minimum yarısı 
tamamilə reallaşa bilər, çox da reallaşa bilər. 
Əsas məsələ bunun bundan sonrakı taleyidir 
- necə ötürüləcək? Çünki biz mövcud elektrik 
ötürücü xətlərimizi genişləndirməliyik”. 

Zəngəzur dəhlizi ilə, həm də elektrik 
enerjisi ötürülücəyini diqqətə çatdıran dövlət 
başçısı bu məqsədlə hazırda Cəbrayıl rayo-
nunda böyük qəbuledici və çevirici stansiya-
nın  tikildiyini bildirib. Prezident qeyd edib ki,  
əgər bu layihə reallaşarsa, onda Naxçıvanla 
Türkiyə arasındakı sərhəddə də bir stansiya 
tikilməli və  Türkiyə ərazisində ötürücülük im-
kanları genişləndirilməlidir. “Çünki orada da 
bu qədər enerjini götürmək imkanı yoxdur. 
Yəni, bu, çox qlobal bir layihədir və bu, tam 
reallaşa bilər. Çünki Azərbaycana bu gün 
milyardlarla dollar investisiya qoyan şirkətlər, 
əlbəttə ki, hər şeyi ölçüb-biçiblər. Onlar tam 
əmindirlər ki, bu enerji həm Azərbaycanda 
istehlak olunacaq, – indi Azərbaycandakı 
iqtisadi vəziyyət belədir ki, bu, onları qane 
edir, - eyni zamanda, ixrac üçün imkanlar 
yaranacaq”.

Hazırda Azərbaycan Avropa İttifaqı ilə 
enerji sahəsində fəal əməkdaşlıq edir.  Pre-
zident İlham Əliyevin qeyd etdiyi kimi, enerji 
dialoqu çərçivəsində təbii qazla yanaşı, yaşıl 
enerji və yaşıl hidrogen məsələləri də xüsusi 
yer tutur. 

Son  dərəcə böyük perspektivi olan bu 
sahə isə Azərbaycan iqtisadiyyatına çox bö-
yük fayda gətirəcək, ölkəmizin “yaşıl enerji” 
yə keçidini sürətləndirəcək. 

İnformasiya manipulyasiyası...
Prezident İlham Əliyev yerli televiziya kanallarına müsahibəsində müxbirin son vaxtlar 

xarici mətbuatda guya Azərbaycanın Rusiya qazını alaraq, sonradan Avropaya, dünya 
bazarlarına ixrac etməsi ilə bağlı yayılan qəribə mülahizələrlə bağlı sualına cavabında 
bunun informasiya manipulyasiyası olması kimi düşünməyə hər cür əsasın mövcudluğunu 
diqqətə çatdırıb. Dövlətimizin başçısı deyib: “İlk dəfə bunu Almaniyanın sabiq kansleri və 
Rusiya enerji şirkətlərindən birinin keçmiş rəhbərlərindən olan cənab Şröder bəyan etmişdi. 
Sonra bu versiya mətbuatda yayıldı və təbii ki, əleyhdarlarımız onu sevinclə qarşıladılar, 
bizi guya hansısa haqsız oyun aparmaqda ittiham etməyə çalışdılar. Bu, hər cür məntiqə 
tamamilə ziddir. Hətta elementar olaraq bizim ixracın həcminə nəzər salsaq, aydın görünür 
ki, bu barədə söhbət ola bilməz...”

Ölkə rəhbəri müsahibədə bir vaxtlar hələ 
sənaye şirkətində işləyərkən, həqiqətən 
Azərbaycanın Rusiyadan qaz aldığını, bu-
nun sərfəli olduğunu qeyd edərək, o zaman 
ölkəmizin ehtiyaclarına öz qazımızın kifayət 
etmədiyini, elektrik enerjisi istehsalında ma-
zutdan istifadəyə son qoymaq üçun “mavi 
yanacaq” idxalına zərurət duyulduğunu bildi-
rib.  Prezident İlham Əliyev sözlərinə əlavə 
edərək, xatırladıb ki, mazutla işləyən elektrik 
stansiyaları ətraf mühiti çirkləndirir. Bu gün 
respublikamızda bütün elektrik stansiyaları 
ya qaz ilə, ya da su və qismən bərpaolunan 
başqa mənbələr hesabına işləyir. Bəli, o 
zaman Rusiyadan qaz alınması, əsasən, 
bu səbəblə bağlı olub. Lakin 2006-cı və ya 
2007-ci ildə qiymətlərin kəskin şəkildə - prak-
tiki olaraq iki dəfə artması üzündən qonşu 
ölkədən qaz alınması dayandırılıb. 

Dövlətimizin başçısının bildirdiyinə görə, 
o vaxt qeyd edilən qiymət artımı Qərbi Av-
ropa ölkələri ilə müqayisədə yüksək idi və 
satış həcminin də dörd dəfə azaldılacağı bil-
dirilmişdi. “Biz 4 milyard kubmetr qaz alırdıq, 
amma bizə “Qazprom”un adından bəyan 
etdilər ki, indi bizə yalnız 1 milyard kubmetr 
qaz tədarük edə bilərlər. Bu söhbət ilin so-
nunda, noyabr ayında, ölkənin enerji balansı 
artıq təsdiq ediləndən sonra olmuşdu. Yəni, 
bu vəziyyətdə qərar qəbul etmək üçün cəmi 
bir ay vaxtımız qalırdı. Gözlənilən 4 milyard 
kubmetr əvəzinə cəmi 1 milyard kubmetr ala 
bilərdik. Lakin biz vəziyyətdən çıxdıq. Özü 
də, necə deyərlər, hər zərərdə bir xeyir olur. 
Bu vəziyyət bizi öz ölkəmizdə hasilata diqqəti 
artırmağa məcbur etdi və biz Rusiyadan qaz 

almağa son qoyduq. O vaxtdan təqribən 15 
il keçib”.

Prezident İlham Əliyev hazırda söhbətin 
Rusiyadan 1 milyard kubmetr qaz almaq 
barədə məsələdən getdiyini, bununla 
əlaqədar ötən ilin sonunda kontrakt bağla-
nıldığını və keçən  müddət ərzində həmin 
həcmin heç yarısının da alınmadığını vurğu-
layıb. 

Ölkə rəhbəri müsahibədə bu zərurəti 
respublikada istehlakın, həmçinin, əhalinin 
artması, bir vaxtlar tam gücü ilə işləməyən 
müəssisələrin – metanol, karbamid, eyni za-
manda, neft-kimya müəssisələrinin indi bütün 
gücü ilə işləməsi ilə əlaqədar olduğunu qeyd 
edib. Dövlətimizin başçısı fikirlərinin təsdiqi 
üçün diqqəti rəsmi statistikaya da  yönəldib. 
Təkcə keçən il Azərbaycanda 22 milyard 
kubmetr qaz ixrac edilib və 200-300 milyon 
kubmetr, yəni bir faiz idxal olunub. Bu il isə 
24 milyard kubmetr “mavi yanacağ”ın ixracı 
və yuxarıda vurğulanan həmin 1 milyarddan 
qalan hissənin idxal ediləcəyi nəzərdə tutu-
lub. “Yəni, bizim guya Rusiyadan qaz alıb 
onu sonradan satacağımız barədə ya dile-
tantlar, ya da provokatorlar danışa bilərlər. 
Ona görə də düşünürəm ki, bu halda biz 
belələrinin hər ikisi ilə üzləşirik. Bununla 
belə, Azərbaycana daim qara yaxmaq, bizim 
rolumuzu, əhəmiyyətimizi azaltmaq cəhdləri 
yeni məsələ deyil. Yadımdadır, bir vaxtlar 
deyirdilər ki, Azərbaycanın nefti yoxdur, Ba-
kı-Tbilisi-Ceyhan kəməri çəkilməyəcək, son-
ra deyirdilər ki, Azərbaycanın qazı yoxdur, 
indi də deyirlər, qoy desinlər. Biz öz işimizi 
görmüşük və bu işi uğurla görürük”, – deyə 
dövlətimizin başçısı bildirib. 

460 milyon manatlıq investisiya 

İqtisadiyyat naziri Mikayıl Cabbarov rəsmi “Twitter” səhifəsində indiyədək sənaye 
zonalarında 116 sahibkarlıq subyektinə rezident statusu verilldiyini və onlardan 65-nin artıq 
fəaliyyətə başladığını bildirib. 

Nazir qeyd edib ki, 2022-ci ildə bu 
müəssisələr tərəfindən ümumilikdə 2,9 mil-
yard manat dəyərində məhsul satışı həyata 
keçirilib ki, bunun da 1 milyard manatı ixracın 
payına düşüb. 2021-ci illə müqayisədə satış 

20,6 faiz, ixrac isə 10,08 faiz artıb.
Nazir mövcud layihələr üzrə əlavə ola-

raq 460 milyon manata yaxın investisiya-
nın yatırılmasının nəzərdə tutulduğunu da 
 vurğulayıb.
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